
патського регіону — Івано1Фран1
ківської, Львівської, Чернівецької,
Закарпатської областей. Як виня1
ток, дозволити укладати договори
про оренду полонин на час господа1
рювання, тобто на кілька місяців.
Крім того, встановити розмір оренд1
ної плати для високогірних тери1
торій на рівні земельного податку,
внісши необхідні зміни до Податко1
вого кодексу України. Ця земля не
обробляється — впаде у жовтні сніг і
до квітня лежить. Ніхто ту землю не
поліпшує, тобто нічого у неї не вкла1
дає, то й ціна має бути відповідною. 

Разом з обласною державною
адміністрацією ми підготували
відповідного листа і надіслали його
до Мінагрополітики. 

— З вами погодилися? 
— Ні. Мінагрополітики відпо1

віло, що розуміє соціальне значення
цього питання, але плата за землю є
одним із головних джерел напо1
внення місцевих бюджетів, тому не1
доцільно вносити зміни до Податко1
вого кодексу і встановлювати розмір
орендної плати для високогірних
територій на рівні земельного по1
датку. Правда, у тому ж листі зазна1
чили, що Держземагентством Укра1
їни розроблено проект постанови
Кабінету Міністрів України «Про за1
твердження Методики нормативної
грошової оцінки земель сільського1
сподарського призначення», яким
передбачено зменшення норматив1
ної грошової оцінки природних па1
совищ в Івано1Франківській обла1
сті. Так, якщо станом на 1 січня 2014
року нормативна грошова оцінка 1
га природних пасовищ у середньому
в Івано1Франківській області стано1
вила 3350,4 гривні, то за проектом —
3061 гривню. 

Але це мало що змінить… Ро1
зумієте, треба оперувати не цифра1
ми, а змінювати концепцію госпо1
дарювання. На перше місце ставити
продовольчу безпеку, зайнятість на1
селення і використання землі, як це
робиться у Європі. В деяких країнах
навпаки держава ще доплачує фер1
мерам, щоби вони випасали на ви1
сокогірних луках худобу. Необхідно
більше повноважень з питання на1
дання в оренду та встановлення
розмірів орендної плати передавати
на місця, бо в кожному регіоні свої

особливості. Податковий і Земель1
ний кодекси не можуть врахувати
всі регіональні особливості та по1
треби часу…

От, наприклад, якщо на сході
країни середній розмір паю сягає
шести гектарів і нарізали його
однією1двома ділянками, то у нас
пай трохи перевищує гектар і це
п’ять1сім ділянок. І щоб зареєстру1
вати оці клаптики незавидної землі,
нашому землевласнику треба за1
платити у п’ять1сім разів більше,
ніж селянину зі східного регіону за
свої чорноземи, бо ж за кожну
ділянку, незалежно від її розміру і
якості, треба платити окремо і в по1
вному обсязі. Це теж велика проб1
лема для нашої області. 

Розумієте, з одного боку, знизити
орендну плату за полонини не до1
зволяють, бо це, як пояснюють нам,
«вплине на зменшення надходжень
до місцевого бюджету, що стримува1
тиме вирішення соціально1еконо1
мічних питань розвитку регіону». 
А з другого — мільйони лежать мер1
твим капіталом, бо їх не можуть
використати…

— Йдеться, очевидно, про кошти
від відшкодування втрат сільськогос�
подарського та лісогосподарського
виробництва? 

— Так. Зараз на теренах області їх
накопичилося 8,8 мільйона гри1
вень. Є такі сільради, у яких на ра1
хунку лежить до двох мільйонів.
Решта грошей розпорошена по
тисячі1дві. Що сільська рада може
на ту тисячу собі дозволити? Тому
ми ставимо питання про центра1
лізацію цих коштів, але знову ж
таки для цього треба внести зміни
до Земельного кодексу і бюджету. 

Наразі в обласному бюджеті
згідно з Земельним кодексом зали1
шається 25 відсотків, у районних —
15 відсотків, решта, тобто 60 від1
сотків, — у сільських бюджетах. На
нашу думку, правильніше було б,
якби значна частина цих коштів
сходилася у районний бюджет. Тоді
б була можливість сьогодні допо1
могти одній сільській раді, завтра —
іншій. Все одно район нікуди не
може використати ці гроші, крім як
на цілі, передбачені ст. 209 Земель1
ного кодексу України. А так — уже
років зо п’ять у сільській раді ви1

сить та тисяча — що вона є, що її
нема. За неї нічого не можна зроби1
ти. Проект землеустрою коштує 101
15 тисяч, грошова оцінка теж не
тисячу й не дві… 

— А не буде бунтувати та сільська
рада, у якої два мільйони на рахунку? 

— Звичайно, буде. Але вона вже
зробила грошову оцінку, навіть по1
новила її, зробила інвентаризацію
землі, ще на якісь цільові заходи
використала дещицю. А далі куди?
Так і лежать ті гроші! Поклали на
депозит — прокуратура зробила
припис, забрали назад… А сусіднє
село нічого зробити не може, бо має
на рахунку сто гривень.

Нас постійно питають за ті 8,8
мільйона — чому вони не викорис1
товуються? Але ніхто не питає — а де
ці кошти? Якби ми їх мали, то давно
витратили б на інвентаризацію. Для
проведення нормативної грошової
оцінки у 2014 році нам потрібно було
два мільйони гривень. Мали тільки
триста тисяч. Якби ті мільйони аку1
мулювалися в районних бюджетах,
то питання з грошовою оцінкою дав1
но закрили, і надходження до місце1
вих бюджетів зростали б. У цьому
зацікавлені всі — і держава, і органи
місцевого самоврядування. При1
клад: там, де провели нормативну
грошову оцінку землі, за п’ять років
плата за землю до місцевих бюджетів
збільшилася у 3,7 раза. 

Економічно доцільно, або, як у
нас кажуть, по1ґаздівськи, викорис1
товувати ці кошти із загального кот1
ла. Тому є нагальна потреба внесен1
ня відповідних змін до Бюджетного
кодексу. Це своєрідний місцевий
варіант субвенцій із Державного
бюджету. 

Ми запропонували, щоб сільські
ради самі приймали рішення на ко1
ристь накопичення цих коштів у
районному бюджеті. Є такі, хто з ро1
зумінням ставиться до цієї справи і
доручає розпорядитися цими гріш1
ми райраді. Але ті, хто має значні
суми на рахунку, не погоджуються,
бо як же відірвати від серця два
мільйони. Мовляв, хай лежать до
слушного часу. І знецінюються… 

Тетяна КОЛЯДИНСЬКА,
Володимир ЗВІРКО

Івано1Франківськ
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Д ва наших райони — Верхо1
винський і Косівський —

розташовані на висоті 100011200
метрів над рівнем моря. Там маємо
близько восьми тисяч гектарів по1
лонин, — каже Сергій Васильович.
— Але з них тільки три тисячі гек1
тарів перебувають в оренді.

Чому так ? Головна причина —
людям не вигідно орендувати поло1
нини, бо платять вони за оренду
цілий рік, а фактично користують1
ся лише три1чотири місяці. Коли
плата була на рівні одного відсотка
від нормативно1грошової оцінки
землі, то ще куди не йшло, а коли
внесли зміни в Податковий кодекс і
підняли її до трьох відсотків, випас
став коштувати втричі більше, плюс
ще за проект землеустрою треба за1
платити, — це не кожному по ки1
шені. Адже на полонині беруть в

оренду не гектар і не два, а десять,
двадцять, тридцять: з розрахунку
приблизно два1три гектара випасу
на умовну голову худоби. Якщо до1
дати інші необхідні витрати, еко1
номічного ефекту від використання
пасовищ не буде. Як наслідок —
ймовірне скорочення поголів’я та
занепад тваринницької галузі в
гірських районах. Бо більшість гро1
мадян, які утримують велику рогату
худобу та овець, інших доходів не
мають.

Люди обурюються зростанням
річної орендної плати, не розуміють,
звідки беруться такі суми. Роз’яс1
нюємо їм, що кожні п’ять1сім років
оновлюється нормативно1грошова
оцінка землі, а також вона щороку
індексується. Відповідно зростає й
орендна плата. Крім того, піднято
мінімальну ставку орендної плати,

— не менше трьох відсотків від нор1
мативної грошової оцінки землі.

Оскільки Держземагентство є
розпорядником державних земель
за межами населеного пункту, то ми
маємо переукладати договори
оренди, аби змінити орендну плату
— з одного відсотка на три. Написа1
ли листи всім, хто сплачує менше
трьох відсотків, щоб вони до нас
зверталися. Із Верховинського і
Косівського районів не було жод1
ного звернення. Зрозуміло, це їхній
бізнес, але зароблене не покриває
витрат. 

За таких умов неможливо відро1
дити вівчарство, яке колись актив1
но розвивалося у цих краях. 

— Як пропонуєте рятувати ситуацію?
— Ми вважаємо, що треба розро1

бити особливу методику викорис1
тання земель на високогір’ї для кар1

Оспівані у піснях карпатські полонини — це не тільки окраса
тутешніх пейзажів, а й необхідна складова для розвитку тваринниц,
тва у високогірних районах. Однак за нинішніх умов їхнього викори,
стання про приріст поголів’я нічого й мріяти, бідкаються на Івано,
Франківщині. Не втратити б того, що є. 
Чому полонини перестали бути привабливими для господарів, які
утримують худобу, і як можна виправити ситуацію — про це нам
розповідає перший заступник начальника Головного управління
Держземагентства в Івано,Франківській області Сергій ЖИЛА. 
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Є ПРОБЛЕМА!

Із дос’є
Народився в Івано;Франківську у 1975

році. Вищу освіту здобув 
в Івано;Франківському національному

технічному університеті нафти і газу, за
фахом інженер;геодезист. Після

закінчення навчання, у 1998 році, прийшов
на посаду спеціаліста першої категорії в
Головне управління Держкомзему. Нині —

перший заступник начальника Головного
управління Держземагентства 
в Івано;Франківській області.
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